

学校编码: 10384
学号: 33520140154178

分类号 _____ 密级 _____
UDC _____

厦 门 大 学

博 士 学 位 论 文

垂直定向二维纳米材料的合成及其在电化
学储能和转化中的应用研究

Synthesis of Vertically Oriented Two Dimensional
Nanomaterials and Their Applications in Electrochemical
Energy Storage and Conversion

郑宗敏

指导教师: 方晓亮 副教授

郑南峰 教授

王太宏 教授

专业名称: 能源化工

论文提交日期: 2017 年 05 月

论文答辩日期: 2017 年 05 月

学位授予日期: 2017 年 月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2017 年 05 月



**Synthesis of Vertically Oriented Two Dimensional
Nanomaterials and Their Applications in Electrochemical
Energy Storage and Conversion**

A Dissertation Submitted to the Graduate School in Partial Fulfillment of
the Requirements for Doctor's Degree

By Zheng Zongmin

Supervised by

A/Prof. Fang Xiaoliang

Prof. Zheng Nanfeng

Prof. Wang Taihong

Pen-Tung Sah Institute of Micro-Nano Science and Technology

Department of Chemistry & Chemical Engineering

Xiamen University

2017. 05

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

（ ） 1.经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于
年 月 日解密，解密后适用上述授权。

（ ） 2.不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

目录

摘要.....	I
Abstract.....	III
第一章 绪论.....	1
1.1 二维纳米材料的分类及结构特性.....	2
1.2 二维纳米材料的应用简介.....	3
1.2.1 电化学储能.....	3
1.2.2 电化学催化.....	7
1.2.3 吸附和传统催化.....	13
1.3 二维纳米材料的研究进展.....	13
1.3.1 二维纳米材料的制备.....	14
1.3.2 二维纳米材料的垂直定向生长.....	17
1.4 本论文的选题依据和研究内容.....	19
1.5 参考文献.....	21
第二章 基于 MgO 水解制备垂直定向 Mg(OH)₂ 纳米片.....	33
2.1 引言.....	33
2.2 实验步骤与表征测试方法.....	34
2.2.1 试剂和仪器设备.....	34
2.2.2 实验步骤.....	34
2.2.3 表征与测试方法.....	35
2.3 结果及讨论.....	36
2.3.1 不同形貌 MgO 的控制合成.....	36
2.3.2 煅烧温度对 MgO 纳米颗粒水解过程的影响.....	36
2.3.3 MgO 微米棒的水解过程研究.....	38
2.4 本章小结.....	39
2.5 参考文献.....	39
第三章 垂直定向超薄碳纳米片的制备及其在锂离子电池中的应用	42

3.1 引言.....	42
3.2 实验步骤与表征测试方法.....	43
3.2.1 试剂和仪器设备.....	43
3.2.2 实验步骤.....	44
3.2.3 表征与测试方法.....	45
3.3 结果与讨论.....	46
3.3.1 模板法制备垂直定向超薄碳纳米片的条件优化.....	46
3.3.2 超薄碳纳米片表面孔洞的形成机制.....	48
3.3.3 煅烧温度对超薄碳纳米片储锂性能的影响.....	55
3.3.4 垂直定向超薄碳纳米片的结构优势.....	59
3.4 本章小结.....	60
3.5 参考文献.....	60
第四章 垂直定向多孔类石墨烯纳米片的制备及其在锂硫电池中的应 用.....	65
4.1 引言.....	65
4.2 实验步骤与表征测试方法.....	66
4.2.1 试剂和仪器设备.....	66
4.2.2 实验步骤.....	67
4.2.3 表征与测试方法.....	67
4.3 结果与讨论.....	68
4.3.1 垂直定向多孔类石墨烯纳米片的形貌和结构分析.....	68
4.3.2 垂直定向多孔类石墨烯纳米片负载硫应用于锂硫电池.....	70
4.3.3 垂直定向结构的结构优势分析.....	74
4.3.4 高硫负载对锂硫电池体积比容量的提升.....	79
4.4 本章小结.....	83
4.5 参考文献.....	83
第五章 MgO 法制备二维过渡金属氢氧化物及其衍生物.....	88
5.1 引言.....	88

5.2 实验步骤与表征测试方法	89
5.2.1 试剂和仪器设备.....	89
5.2.2 实验步骤.....	90
5.2.3 表征与测试方法.....	92
5.3 结果与讨论	93
5.3.1 超薄 α -Ni(OH) ₂ 纳米片的结构分析.....	93
5.3.2 超薄 α -Ni(OH) ₂ 纳米片的阴离子吸附和赝电容性能.....	96
5.3.3 超薄 α -Ni(OH) ₂ 纳米片的生长过程研究.....	98
5.3.4 MgO 法制备过渡金属氢氧化物及其衍生物.....	102
5.3.5 MgO 的回收利用和 α -Ni(OH) ₂ 的放大制备.....	108
5.4 本章小结	109
5.5 参考文献	110
第六章 二维过渡金属氢氧化物/硫化物的垂直定向组装及其在电催化水分解中的应用	113
6.1 引言	113
6.2 实验步骤与表征测试方法	114
6.2.1 试剂和仪器设备.....	114
6.2.2 实验步骤.....	114
6.2.3 表征与测试方法.....	115
6.3 结果与讨论	117
6.3.1 不同基底上垂直定向生长二维过渡金属氢氧化物.....	117
6.3.2 垂直定向 NiS ₂ 纳米片的表征和电催化析氢性能研究.....	120
6.3.3 垂直定向 NiFe LDH 纳米片的表征和电催化析氧性能研究.....	125
6.3.4 垂直定向二维纳米催化剂的电解水性能.....	131
6.4 本章小结	133
6.5 参考文献	133
第七章 总结与展望	138
攻读博士学位期间发表的论文及成果	139

致谢.....140

厦门大学博硕士论文摘要库

Table of Contents

Abstract in Chinese.....	I
Abstract in English.....	III
Chapter 1 Introduction.....	1
1.1 Introduction of two dimensional nanomaterials.....	2
1.2 Applications of two dimensional nanomaterials.....	3
1.2.1 Electrochemical energy storage.....	3
1.2.2 Electrochemical catalysis.....	7
1.2.3 Adsorption and traditional catalysis.....	13
1.3 Research progress on two dimensional nanomaterials.....	13
1.3.1 Fabrication of two dimensional nanomaterials.....	14
1.3.2 Growth of vertically oriented two dimensional nanomaterials.....	17
1.4 The basis and significance of the topic.....	19
1.5 References.....	21
Chapter 2 Fabrication of vertically oriented Mg(OH)₂ nanosheets based on the hydrolyzation of MgO.....	33
2.1 Introduction.....	33
2.2 Experimental procedure and characterizations.....	34
2.2.1 Reagents and instruments.....	34
2.2.2 Experimental procedure.....	36
2.2.3 Characterizations and measurements.....	36
2.3 Results and discussion.....	36
2.3.1 Morphology control of MgO.....	36
2.3.1 The effect of the calcined temperature on the hydrolyzation of MgO..	36
2.3.2 The hydrolytic process of MgO microrods.....	38
2.4 Conclusions.....	39
2.5 References.....	39
Chapter 3 Fabrication of vertically oriented ultrathin carbon	

nanosheets for lithium ion batteries.....	42
3.1 Introduction.....	42
3.2 Experimental procedure and characterizations.....	44
3.2.1 Reagents and instruments.....	44
3.2.2 Experimental procedure.....	44
3.2.3 Characterizations and measurements.....	45
3.3 Results and discussion.....	46
3.3.1 Optimized conditions for the templated preparation of vertically oriented ultrathin carbon nanosheets.....	46
3.3.2 The formation mechanism of the mesopores on surface of ultrathin carbon nanosheets.....	48
3.3.3 The effect of the calcined temperature on the Li storage properties of ultrathin carbon nanosheets.....	55
3.3.4 The structural advantages of vertically oriented ultrathin carbon nanosheets.....	59
3.4 Conclusions.....	60
3.5 References.....	60
Chapter 4 Fabrication of vertically oriented porous graphene-like nanosheets for Li-S batteries.....	65
4.1 Introduction.....	65
4.2 Experimental procedure and characterizations.....	66
4.2.1 Reagents and instruments.....	66
4.2.2 Experimental procedure.....	66
4.2.3 Characterization and measurements.....	67
4.3 Results and discussion.....	68
4.3.1 Morphology and structure of vertically oriented porous graphene-like nanosheets.....	68
4.3.2 Sulfur impregnated in vertically oriented porous graphene-like nanosheets for Li-S batteries.....	70

4.3.3 The structural advantages of the vertically oriented structure.....	74
4.3.4 High sulfur loading for improving the volumetric energy density of Li-S batteries.....	79
4.4 Conclusions.....	82
4.5 References.....	83
Chapter 5 MgO strategy for preparing two dimensional transition metal hydroxides and their derivatives.....	88
5.1 Introduction.....	88
5.2 Experimental procedure and characterizations.....	89
5.2.1 Reagents and instruments.....	89
5.2.2 Experimental procedure.....	90
5.2.3 Characterization and electrochemical measurements.....	92
5.3 Results and discussion.....	93
5.3.1 Structural characterization of ultrathin α -Ni(OH) ₂ nanosheets.....	93
5.3.2 Anions adsorption and pseudocapacitance properties of ultrathin α -Ni(OH) ₂ nanosheets.....	96
5.3.3 The growing process of α -Ni(OH) ₂ nanosheets.....	98
5.3.4 Preparation of transition metal hydroxides and their derivatives via MgO strategy.....	102
5.3.5 Reuse of MgO and the scale-up preparation of α -Ni(OH) ₂ nanosheets	108
5.4 Conclusions.....	109
5.5 References.....	110
Chapter 6 Vertically oriented two dimensional transition metal hydroxides/sulfides and their applications in electro-catalytic water splitting	113
6.1 Introduction.....	113
6.2 Experimental procedure and characterizations.....	114

6.2.1 Reagents and instruments.....	114
6.2.2 Experimental procedure.....	115
6.2.3 Characterization and electrochemical measurements.....	116
6.3 Results and discussion.....	117
6.3.1 Vertically oriented two dimensional transition metal hydroxides growing on various substrates.....	117
6.3.2 Characterization and electro-catalytic hydrogen evolution properties of vertically oriented NiS ₂ nanosheets.....	120
6.3.3 Characterization and electro-catalytic oxygen evolution properties of vertically oriented NiFe LDH nanosheets.....	125
6.3.4 The electro-catalytic properties of vertically oriented two dimensional nanocatalysts for the overall water splitting.....	133
6.4 Conclusions.....	135
6.5 References.....	136
Chapter 7 Summary and Outlook.....	138
Publications during Ph.D study.....	139
Acknowledgement.....	140

摘要

能源危机和环境污染问题限制了经济的可持续发展，因此开发高效、环境友好的电化学能源储能和转化技术迫在眉睫。随着石墨烯的快速发展，二维纳米材料因其独特的物理化学性质、高的比表面积和二维空间的电子限域作用引起了研究者的极大兴趣。然而二维纳米材料层间的堆叠或团聚特性不利于其表面的有效利用，特别是在应用于电化学相关领域时，不利于电子和离子的快速传输。如何提升二维纳米材料的传质和传导，是其在电化学应用中亟待解决的瓶颈问题。因此，本论文围绕着二维纳米材料的控制制备和基于二维纳米材料垂直定向组装的多级结构构造展开研究，主要研究内容和结果如下：

第一章，简要介绍了二维纳米材料在电化学储能、电催化以及吸附等领域中的结构优势和主要研究方向。总结了目前关于二维纳米材料超薄片制备技术及其垂直定向结构组装的研究现状，最后阐述了本论文的选题依据和研究内容。

第二章，通过研究 MgO 微米棒的水解过程，成功实现了 Mg(OH)₂ 纳米片的垂直定向组装。该方法为二维碳纳米材料的垂直结构设计提供了新的途径。

第三章，以垂直定向的 Mg(OH)₂ 为模板，多巴胺作为碳源，成功实现了超薄碳纳米片的垂直定向组装，解决了二维超薄碳材料的堆叠问题。系统研究有机前驱体包覆量和热处理温度对材料孔结构的影响。通过对超薄碳纳米片的表面造孔和垂直定向组装，提升了其比容量和倍率性能。该结构材料作为锂离子电池负极材料的可逆比容量高达 1150 mAh g⁻¹，是石墨的 3.1 倍，在电流密度 10 A g⁻¹ 时稳定的可逆容量为 246 mAh g⁻¹。

第四章，以 Mg(OH)₂ 为模板，结合化学气相沉积的方法，成功制备出垂直定向多孔类石墨烯纳米片。利用该材料的多级结构优势，实现了 Li-S 电池中硫正极的高负载（78.9 wt%和 88.8 wt%），并表现出优异的比容量和体积能量密度。通过与二维多孔碳片和一维多孔碳棒对比研究表明，垂直定向多孔类石墨烯纳米片由于具有超高的比表面积和孔体积以及开放的三维导电框架，在高硫负载的锂硫电池中表现出优异的倍率性能。

第五章，以 MgO 为反应物，发展了一种在室温下宏量制备超薄 α-Ni(OH)₂ 纳米片的绿色方法。通过对生长机制的深入了解，该方法可推广至多种单金属和

双金属氢氧化物及其衍生物的制备。由于具有高的比表面积，所制备的超薄 α -Ni(OH)₂ 纳米片分别在重金属吸附领域和超级电容器领域表现出优异的性能。

第六章，基于 MgO 法在室温下实现了二维过渡金属氢氧化物在基底上的垂直定向生长，解决了二维过渡金属氢氧化物堆叠和导电性差的问题。与传统的水热法和电沉积方法相比，MgO 辅助方法不受基底尺寸、形状和种类的限制。通过在三维泡沫镍表面生长 Ni(OH)₂ 并经过低温硫化过程得到垂直定向的硫化物纳米片，通过调节 Ni/Fe 元素组成获得了垂直定向的双金属氢氧化物纳米片，并分别研究了其电催化析氢和析氧性能。基于优异的催化性能，将制备的两类催化剂体系作为电催化分解水的阴极和阳极，在 1 M 的 KOH 电解液中，在电流密度为 10 mA cm⁻² 下，水分解电压仅为 1.55 V。

关键字：二维纳米材料；垂直定向结构；储能；电解水；氧化镁

Abstract

Since energy crisis and environmental pollution have restricted the sustainable development of economy, there is an urgent need to develop the efficient and environmentally friendly electrochemical technologies for energy storage and conversion. With the rapid progress of graphene, two dimensional (2D) nanomaterials have become a hot research field due to their unique physical and chemical properties, such as high specific surface area and the dimensionality effect and modulation. However, the inevitable re-stacking or aggregation of 2D nanomaterials has greatly impeded the full utilization of their high surface area, even hindered fast electron and ion transport in the electrochemical process. How to improve the conduction and mass transfer is still a big challenge for the electrochemical applications of 2D nanomaterials. To solve this issue, this work is focus on the controllable synthesis of 2D nanomaterials and the construction of hierarchical structures based on vertical oriented 2D nanomaterials. The major results were summarized as follow:

In chapter 1, we briefly introduced the structural advantages and research progress of 2D nanomaterials in electrochemical energy storage, catalysis, and adsorption. We summarized the current technology for the synthesis of ultrathin 2D nanomaterials vertically oriented 2D nanomaterials. Based on the related research background, the significance and content of this work were clarified.

In chapter 2, vertically oriented $\text{Mg}(\text{OH})_2$ nanosheets were successfully fabricated by controlling the hydrolysis process of MgO . This result opened new opportunities for the design of vertically structured 2D carbon nanomaterials.

In chapter 3, to solve the re-stack problem of 2D ultrathin carbon nanomaterial, vertically oriented ultrathin carbon nanosheets were successfully constructed by using the $\text{Mg}(\text{OH})_2$ microrods composed of vertically oriented $\text{Mg}(\text{OH})_2$ nanosheets as the templates and dopamine as the carbon precursor. The influence of the organic precursor and calcined temperature on the pore structures of vertically oriented ultrathin carbon nanosheets was studied. When used as anode material for lithium ion batteries, the vertically oriented ultrathin carbon nanosheets showed great advantages in the specific capacity and rate performance. A high reversible specific capacity of 1150 mAh g^{-1} was obtained, which was 3.1 times than that of graphite. Even at a

current density of 10 g^{-1} , a large reversible capacity of 246 mA h g^{-1} was obtained for the as-prepared vertically oriented ultrathin carbon nanosheets.

In chapter 4, to improve the stability and rate performance of lithium sulfur batteries with high sulfur loading, we successfully obtained vertically oriented porous graphene-like nanosheets. With high specific surface area and pore volume of vertically oriented porous graphene-like nanosheets, the corresponding carbon/sulfur composites with high sulfur loading (e.g., 78.9 wt % and 88.8 wt %) exhibited high specific capacities, cyclic properties, and volumetric energy densities. Compared to the 2D and 1D porous carbon structures, vertical oriented graphene porous nanosheets can effectively elevate the rate properties of lithium sulfur batteries as a result of their opened conductive frameworks.

In chapter 5, we developed a MgO strategy for the green and scale-up preparation of ultrathin $\alpha\text{-Ni(OH)}_2$ nanosheets at room temperature. Based on the understanding of the formation mechanism, this method can be extended as a general strategy for the synthesis of layered transition metal hydroxides and layered double hydroxides, and their derivatives. Thanks to the high specific surface area, the as-prepared ultrathin $\alpha\text{-Ni(OH)}_2$ nanosheets showed excellent performance in the fields of heavy metal adsorption and supercapacitors.

In chapter 6, to solve the re-stacking problem and poor conductivity of 2D transition metal hydroxides, we used the MgO strategy to grow vertically oriented transition metal hydroxide on the targeted substrates at room temperature. Compared with the traditional hydrothermal and electrodeposition methods, the MgO strategy was not subject to the size, shape, and components of substrates. Vertically oriented NiS_2 nanosheets on Ni foam and vertically oriented layered double hydroxide nanosheets (NiFe LDH) with optimized molar ratio of Ni/Fe was synthesized as the catalysts for hydrogen evolution reaction and oxygen evolution reaction, respectively. Based on their enhanced catalytic properties, the vertically oriented NiS_2 and NiFe LDH nanosheets were further used as the cathode and anode for the overall water splitting, respectively. The as-obtained hybrid electrolyzer exhibited a low decomposition voltage of 1.55 V at a current density of 10 mA cm^{-2} in 1 M KOH electrolyte.

Keywords: two-dimensional nanomaterials; vertically oriented structures; energy storage; electrolysis of water; magnesium oxide

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库